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Nezapomínejme na naše památky 
 
Jako žampiony po letních deštích rostou na loukách a polích 
kolem vesnice nové pěkné domky a vilky. I domy v původní 
zástavbě vyměnily uniformní šeď za škálu barevných fasád. 
Dřevěná i moderní plastová okna zdobí truhlíky s květinami.  
 
Obec se stará o zeleň v obci i na cyklostezce, budují se nové 
chodníky a silnice. Nadešel čas přihlásit se do soutěže o obec 
roku. A máme co nabídnout. Rozvíjí se společenský život, 
funguje klub žen a klub seniorů, hraje se tu fotbal i tenis. 
Rozšiřuje se práce s malými dětmi. 
 
Každá obec ale také prezentuje svoje kulturní památky: kostely, 
kapličky, pomníky, sochy, kříže, Boží muka atd. Kříže a pomníky 
jsou opravené, ale kostel potřebuje nový kabát. Farní úřad se 
nám rozhodl pomoci. Ekonomická rada souhlasila, že provozní 
náklady našeho kostela / elektř., pojištění atd. / budou hradit 
Bohuňovice a všechny sbírky při bohoslužbách v Hlušovicích 
půjdou na konto na opravu. To ale zdaleka nestačí. Je potřeba 
pomoci od občanů a to formou sbírek a darů. První sbírka byla 
uskutečněna při letní slavnosti 21. 6. a bylo vybráno 6 200 Kč. 
Všem dárcům děkujeme.  
 
Svoje příspěvky a dary můžete dát v místním kostele při 
bohoslužbách, přímo na faře nebo p. Kouřilové. Další veřejné 
sbírky budou např. při plánované výstavce betlémů a o 
Vánocích. Vybrané částky jsou zveřejněny ve skříňce před 
místním kostelem. 
 
Až bude dominantní stavba naší obce opravena, nic už nebude 
obci bránit ucházet se alespoň o dobré umístění v soutěžích. 
 

Anežka Kouřilová 

Červen 2008 



 

HONEBNÍ SPOLEČENSTVO  
 Bohuňovičtí a Hlušovičtí myslivci 

 
Vážení občané obce Hlušovice,  
 
každý den každý z nás řeší spoustu problémů, jak 
osobních, tak i pracovních. Je to každodenní úděl 
nás všech. 
 
My myslivci, mimo jiné, musíme řešit ochranu zvěře, 
přírody a krajiny, která je nedílnou součástí života 
nejen volně žijící zvěře, ale i nás všech. 
 
Je špatné se domnívat, že myslivci jen střílí a ze 
svého koníčku mají pouze užitek. Pro příklad vám jen 
uvádím odpracované hodiny našeho honebního 
společenstva, které myslivci odpracovali ve svém 
volném čase. Za rok 2007 členové odpracovali 2 720 
brigádnických hodin. Jejich práce je různorodá – od 
sázení stromků, kterým se v posledních letech velmi 
věnujeme, přes čištění remízků, údržbu a čištění 
pozemků, vypouštění zvěře a ochranu zvěře před 
predátory, zimní přikrmování zvěře, organizování 
mysliveckého plesu a jiné další aktivity, které jako 
honební společenstvo musíme organizovat. 
 
Takže zde vidíte, že práce myslivců není jen o 
střílení. Střílení, jak říkám, je jen ta třešnička na 
dortu, která dá za celoroční usilovnou práci myslivci 
trochu zadostiučinění při podzimních honech. 
 
Ve zkratce jsem nastínil práci myslivců, ale to 
zásadní co bych chtěl zmínit, je ochrana zvěře. Jde 
především o ochranu zvěře před našimi pejsky, které 
někteří neukáznění spoluobčané nechávají volně 
pobíhat po pozemcích vlastníků honebního 
společenstva. Žádný z nás, členů Myslivecké stráže, 
nechceme, abychom se dostávali do rozporu s těmit 
o lidmi, pokud budeme dohlížet na dodržování 
povinností spojených s ochranou myslivosti. 
 
Zákon o myslivosti č. 449 z r. 2001 § 9 odst. 1. 
jednoznačně říká: „Je zakázáno plašit zvěř jakýmkoliv 
způsobem, s výjimkou opatření k zabránění škodám 
působených zvěří a dovolených způsobů lovu. Dále 
je zakázáno rušit zvěř při hnízdění a kladení mláďat a 
provádět další činnosti záporně působící na život 
zvěře, jako volně žijících živočichů, pokud nejde o 
činnosti při obhospodařování pozemků“ atd. 
 
Dále § 10 odst. 1. „Je zakázáno vlastníkům domácích 
zvířat, včetně zvířat ze zájmových chovů, nechat je 
volně pobíhat v honitbě mimo vliv svého majitele 
nebo vedoucího.“ 
 
Všem je nám doufám jasné, že nemůžeme na 
honebních pozemcích nechat volně pobíhat naše 

psy. Proto vás, občany Hlušovic, žádám, abyste pejsky 
ve svém zájmu, pokud jdete mimo obec, na pozemky 
vzdálené více než 200 m od posledního obytného 
domu, raději vodili na vodítkách. Ze své zkušenosti vím, 
že žádný pes při střetu se zvěří nezastaví a okamžitě by 
mohly nastat problémy mezi vámi a myslivci, respektive 
Mysliveckou stráží. 
 
Tento článek píši po konzultaci se starostou OÚ 
Hlušovice Ing. Gecem, který nám s odvoláním na zákon 
o myslivosti vychází vstříc a nabízí v případě nutnosti 
spolupráci. Nechci nikoho strašit, vůbec ne ukázněné 
pejskaře, ale orgán státní správy myslivosti může uložit 
pokutu podle § 63 zákona o myslivosti č. 449 z r. 2001 
písmena b) až do výše 30 000,- Kč. 
 
Jsou před námi jedny z nejkrásnějších měsíců v roce, 
květen a červen. Červen je uváděn jako měsíc 
myslivosti. Není to jen tak, že si ho někdo určil, ale 
hlavním důvodem je kladení a líhnutí mláďat. Nejde jen 
o mláďata zvěře obhospodařované myslivci, ale jsou tu 
všichni ostatní živočichové, které musíme chránit stejně 
jako zvěř. 
 
Proto apeluji na všechny pejskaře ještě důrazněji než 
v podzimních a zimních měsících, aby si uvědomili, jaké 
škody nejen na zvěři mohou napáchat. Já sám jsem 
velký pejskař a vím, co dovedou pejsci při špatném 
vedení způsobit. 
 
Závěrem bych chtěl poděkovat všem, kdo chrání naši 
faunu i floru a věřím, že budeme mít, jako myslivci, 
méně problémů s volně pobíhajícími psy, než tomu bylo 
v minulých letech. 
 

Radek Janků 
hospodář Honebního společenstva v Bohuňovicích 

 
 

 
 
 

 
 
 

ROČENKA OBCE HLUŠOVICE 2008 
 
Stále možné ji zakoupit na Obecní úřadě 
v Hlušovicích za symbolickou cenu 5,- Kč/ks. 
 
Z obsahu:  statistika obyvatel obce, společenská 
kronika, významné kulturní a sportovní události v 2007, 
informace o zařízeních v obci, přehled spolků, klubů a 
jiných zájmových organizací,  důležitá telefonní 
čísla……… 
 

 



 

ZPRÁVA SOCIÁLNÍ KOMISE HLUŠOVICE 
 

Výročí: 
 
Duben:  Mušková Marie  65 let 
  Tománek Josef  65 let 
 
Květen:  Volek Jiří  60 let 
  Koňárková Alena  60 let 
  Jančářová Ludmila 65 let 
  Faltínová Marie  75 let 
  Sehnal Miroslav  85 let 
 
Červen:  JUDr. Müller Miroslav 55 let 
  Müllerová Jaroslava 55 let 
  Vrtal Julius  80 let 
 
 
Dne 26. dubna 2008 byli ve Společenském domě 
v Hlušovicích přivítáni noví malí občánci a to: 
 
Slouková Tereza, Bartoníková Adéla, Kolář David, 
Zbořilová Soňa, Stach František, Pospíšilová Alena. 
 
Všem narozeným a jubilantům blahopřejeme. 

 
Za sociální komisi  Hradilová Marie 

 
 
 

DĚTSKÝ KOUTEK SKŘÍTEK 
 

 
Skřítek pro děti bude fungovat i 
přes prázdniny a to každou 
středu a pátek od 9:00 – do 
11:30 hodin. Původně jsme se 
chtěli scházet jen 1x týdně, ale 

jakmile vyskočila teplota vzduchu nad 25°C, všichni 
jsme rádi přišli do klubovny se ochladit.  
 
Navíc pořádáme i malé výlety – byli jsme se s dětmi 
projet na koních v Horce nad Moravou a na Dnu 
hasičů v Olomouci. Na prázdniny plánujeme výlet do 
ZOO na Sv. Kopeček a do okolních koupališť.  
 
Cvičení ve Skřítku má úspěch, dětem se to moc líbí. 
Teta Vlasta, která s námi cvičí nosí stále nové 
pomůcky – trampolínu, žíněnku, padák, balóny nebo 
švédskou bednu. Proto v něm budeme pokračovat, 
ale změní se den i hodina cvičení.  
 
Od září se bude cvičit ve čtvrtek v 8:30 hodin. 
Cena zůstává stejná 50 kč. Po cvičení bude stejně 
jako dosud pokračovat Skřítek až do 11:30 hodin. 

Druhý den pro Skřítka je vymezen na pondělí od 9:00 
do 11:30 hodin. 
 
Další změny a akce sledujte na stránkách   
www.spolekzen.obechlusovice.cz 

 
Sylva Adamovská 

 
 

MÍSTNÍ ORGANIZACE (MO) ČSSD HLUŠOVICE 
 
 

Vážení spoluobčané, 
 
rádi bychom Vám oznámili, že dne 23. 5. 2008 byla 
založena místní organizace (MO) ČSSD Hlušovice, která 
byla schválená  na ustavující schůzi OV ČSSD 
v Olomouci za přítomnosti nejvyšších představitelů této 
strany. 
MO ČSSD Hlušovice bude působit ve složení: 
 

Jaromír Malý – předseda 
Jiří Nepožitek – místopředseda 
Marek Mandát – člen 
Zuzana Kolářová – člen 
David Mareš – člen 

 
V rámci MO budou konány členské a veřejné schůze, na 
které Vás v případě vašeho zájmu srdečně zveme. 
Termíny těchto schůzí budou uveřejňovány formou 
vývěsek na veřejně přístupných místech. 
 

Za MO ČSSD Jaromír Malý 
 
 

 
UPOZORNĚNÍ! 

 
Jako členka zastupitelstva OÚ bych chtěla upozornit 
rodiče a majitele psů, aby nechodili na hřiště se psy 
a ani tam nejezdili s auty.  
 
Chodí si tam hrát malé děti a není příjemné, když 
šlapete po výkalech. Jsou tam tři tabule zákazu 
vstupu s pejsky a žádný ho nerespektuje. Jestli bude 
někdo přistižen, bude předvolaný na obecní úřad.  
 
Dále bych chtěla upozornit rodiče, aby domluvili 
svým dospívajícím dětem, že nemají ničit obecní i 
soukromý majetek na hřišti a okolí. Bohužel je 
smutné konstatovat, že se tak děje a směrem na 
Loučky některé děti (a ví se, kdo) rozbíjí ploty, 
bourají zídky. 
  
    Hradilová Marie 

 
 

http://www.spolekzen.obechlusovice.cz
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POVÍDÁNÍ O PTÁČCÍCH A ZVĚŘI 

 
Ptáci roků, je názvem výchovné a popularizační 
akce České společnosti ornitologické, která má a 
chce poukázat na problematiku tohoto živočišného 
druhu na našem území. Je skutečností, že člověk 
po celou dobu svého vývoje, své civilizační aktivity, 
vykonává vše k prospěchu svých zájmů, svých 
potřeb, svého pohodlí. Již méně je však 
zohledňována, tolerována potřeba životních 
podmínek ostatních živočišných skupin – savců, 
ptáků, plazů, obojživelníků, ryb a bezobratlých 
živočichů. Vraťme se však k nadpisu tohoto článku. 
 
Ptáci naší přírody jistě patří k těm nejoblíbenějším 
a řada z nich jistě také k nejznámějším pro krásu 
svého peří, své hlasové projevy, vytrvalou stálost, 
věrnost svému rodišti, užitečnost atd. Každý člověk 
bydlící na vesnici se s nimi denně setkává, 
vnímavého potěší jejich zpěv, znalý pozná aspoň 
základní druhy podle stavby těla a opeření, podle 
lokality výskytu.  
 
Škola dala každému základy přírodopisu, knihy, 
televize, rozhlas – opakování, vlastní zájem dává 
každému příležitost k rozšíření a zvýšení svých 
znalostí. Základní a prvotní povinností všech lidí je 
poskytování přiměřené pomoci všem živočišným 
druhům v době jejich strádání za příkoří, kterým 
lidé omezují i znemožňují jejich životní existenci.  
 
Proto Česká spol. ornitologická vyhlašuje každým 
rokem ( od roku 1992 ) PTÁKA ROKU. 
 
Navržený druh musí splňovat základní kriteria: 

- musí být veřejnosti známý, zajímavý 
a sympatický, 

- lidé musí mít možnost setkat se se 
živým exemplářem v přírodě, 

- pták běžně známý a přesto něčím 
ohrožený, atd. 

 
Ptáci roku od roku 1992 až do roku 2008: 
  

1992      Vlaštovka obecná 
1993 Rehek  zahradní 
1994 Čáp bílý 
1995 Čejka chocholatá 
1996 Ťuhýk obecný 
1997 Sova pálená 
1998 Koroptev polní 
1999 Konipas bílý 
2000 Ledňáček říční 

2001 Kavka obecná 
2002 Poštolka obecná 
2003 Vrabec domácí 
2004 Rorýs obecný 
2005 Skřivan polní 
2006 Orel mořský 
2007 Slavík obecný 
2008 Racek chechtavý 
 

Z iniciativy kulturně-sportovní komise naší obce byla v 
měsíci dubnu t.r. uspořádána beseda pro mladé 
zájemce a přátele přírody na téma: Povídání o ptáčcích 
a zvěři.    
 
Doufejme, že na příští besedy se dostaví větší počet 
mladých přátel přírody – za poučením i poznáváním. 
Příroda si to zaslouží. 
 

Zdeněk Malének 
 

PÁLENÍ ČARODĚJNIC 
(také filipojakubská noc) 
 
 

Jmény apoštolů Filipa a Jakuba se nazývá lidový zvyk 
Filipojakubská noc. S jejich osobami však tato tradice 
nemá nic společného, jen to, že se provádí v noci z 
30.dubna na 1. května. Kořeny tohoto zvyku pocházejí 
ze středověku, kdy se věřilo, že zlé a nečisté síly bývají 
mocnější právě v tuto noc. Symbolem těchto sil byl 
ďábel, který může moc na zemi uplatňovat pouze 
prostřednictvím svých pomocníků – čarodějnic a 
čarodějů. Na obranu před čarodějnicemi se na 
vyvýšených místech pálily ohně.  
 
Traduje se, že v Čechách existovala sletiště čarodějnic 
neboli lokality, kde se dříve slétávaly čarodějnice. Byla 
to např. brdská hora Plešivec, Haltrava v Chodsku, 
Beskydy, Petrovy kameny v Jeseníkách, Třístoličník na 
Šumavě. Většinou to bývala místa prokletá nebo s 
ponurou minulostí, např. kde bývala popraviště.  
 
Ve středu 30. dubna 2008 čarodějnice doletěly i do 
Hlušovic. Čarodějnice velké i malé, a k tomu ještě 
nějaký ten čaroděj, se začaly slétávat u kostela. Odtud 
je obyvatelé Hlušovic doprovázeli v průvodu až na 
místní hřiště. A tam teprve začaly řádit! Předvedly všem 
čarodějný tanec kolem ohně, rozbrečely i rozesmály 
děti, které ani strach neodradil a přišly se na čarodějnice 
podívat. Pochutnávaly si i s ostatními na špekáčkách. 
Brečely, vzlykaly a sténaly, když jim na velké hranici 
upalovali "kamarádku". A nakonec se veselily u 
občerstvení, protože na hranici neskončily a budou se 
tak moct příští rok v Hlušovicích opět setkat.  
 

Markéta Dejmalová 



 

SPORTOVNÍ ODPOLEDNE PRO DĚTI 
 
Letošní sportovní odpoledne pro děti se uskutečnilo 
v sobotu 17. května. Počasí nám vyšlo a tak jsme se 
všichni těšili na atrakce pro děti i na hlavní událost 
dne – přistání a prohlídku vojenského vrtulníku.  
Akce začínala ve 14:00 hodin a chvíli nato jsme už 
slyšeli z dálky zvuk vrtulníku. Než přistál, tak 
několikrát zakroužil nad obcí a tím umožnil všem 
opozdilcům, aby se dostavili ještě včas na louku 
vedle hřiště. Po přistání jsme si ho mohli všichni 
prohlédnout a hlavně děti měly dovoleno si sednout i 
do pilotní kabiny. Po prohlídce se děti postupně 
přemístily na jednotlivá stanoviště a zkusily si – 
minigolf, jízdu na maxikoloběžce, ping-pong, prolézt 
si opičí dráhu, přetahování lanem, skoky v pytlích, 
střílení ze vzduchovky, volejbal a fotbal. Děti byly po 
splnění všech úkolů odměněny sladkostí i zmrzlinou, 
kterou si mohly zdarma vyzvednout v místní 
cukrárně (díky za toto zpestření patří manželům 
Teplým). Účast byla opravdu hojná, disciplíny si 
vyzkoušelo přes 70 dětských soutěžících, od úplně 
nejmenších, až po ty starší. 
Díky patří pilotovi panu Pechovi a jeho kolegovi, že 
nám umožnili krásný zážitek, Markovi Mandátovi za 
zorganizování hlavní atrakce a zajištění občerstvení. 
Doufáme, že se všem – a hlavně dětem – sportovní 
odpoledne líbilo, a že za rok bude účast ještě větší. 
 

Sylva Adamovská 
  
  

LLEETTNNÍÍ  SSLLAAVVNNOOSSTT  
  
V sobotu 21. 6. 2008 bylo nádherné letní počasí. 
Není divu, byl první letní den a k tomu slunovrat. 
Slunce má přece své návraty velmi rádo a s radostí 
je vždy oslavuje.  
Letos se tedy k oslavám jeho návratu přidaly i celé 
Hlušovice a možná i další lidé z blízkého a možná i 
dalekého okolí. Ano, po roce se u nás opět konala 
letní slavnost.  
A slavit mohly různé generace. Program začal ve 
14.00 h programem Spolku žen, který pro děti 
vykouzlil pohádkový hrad U modrých paní s různými 
hravými úkoly. Hrad byl opravdu kouzelný, protože 
každé dítě, které splnilo úkol, získalo zlatý oříšek a 
za něho si v hradní pokladnici mohlo vyměnit 
mňamku pro své bříško. Úkoly byly různé: ze 
sladkého stromu ústy utrhnout bonbón a přitom mít 
zavázané oči, ve vodní říši překonat trasu 
v ploutvích a potápěčských brýlích, uhodnout 
pohádku, pohádkovou postavu, poskládat puzzle a u 
bezhlavého rytíře dokázat svou sportovní zdatnost 
(nošení jeho hlavy apod.). 
V 16.00 h pak slavnost pokračovala vystoupením 
mažoretek z Bohuňovic, které znovu dokázaly, jak 

jim to sluší. A pak naběhly naše nejmenší děti 
z mateřské školky a předvedly, co pro nás nacvičily 
s paní Glorii Hanusovou. A že bylo na co koukat, 
děvčátka tančila s paraplíčky, kluci nám předvedli, že 
jsou opravdu páni kluci…. Následně jsme se přenesli do 
časů minulých, protože skupina Flauto risonante z 
Bruntálu, v historických kostýmech, nám zahrála 
nádherné středověké skladby a to i na rohy. Děti si pak 
dále mohly vyzkoušet jízdu na koních a seznámit se 
s hasičskou technikou.  
V podvečer byl zahájen blok pro seniory, a to 
vystoupením seniorů z Chválkovic. Ti nám předvedli, že i 
v 70 či v 80 letech je možné předvést úžasné taneční. 
vystoupení. Klobouk dolů! Po tomto vystoupení pan 
Adámek hrál písně k poslechu a kolem 21.00 h 
nastoupila skupina The Neighbours z Náměště na Hané, 
která hrála k tanci i k poslechu.  
V průběhu celé slavnosti bylo zajištěno občerstvení. Již 
klasicky si všichni mohli pochutnat na makrelách a na 
uzeninách z udírny.  
Myslím, že se slavnost opravdu skvěle vydařila. A to i 
přesto, že její příprava a organizace byla provázená 
menší nervozitou. Všem organizátorům za obec velmi 
děkuji za jejich obětavost:  Spolku žen, Klubu seniorů 
Hlušovice, fotbalistům, členům sportovním a kulturní 
komise obce Hlušovice (zejména pak manželům 
Adamovským, M. Dejmalové, D. Friedeckému a L. 
Kloboučkové) a také V. Dejmalovi, B. Lorencovi, J. 
Hradilovi a R. Chytilovi, kteří se nejen skvěle postarali o 
naše žaludky, ale i o přípravu hřiště pro příjemné 
posezení. Pokud jsem v poděkování na někoho 
zapomněla, omlouvám se, nebylo to mým úmyslem, a 
děkuji mu aspoň takto anonymně. 
 

Jaroslava Zacpalová 
  

 
POZVÁNKA! 

 
Katolická církev zve občany na hodovou bohoslužbu 
29. 6. 2008 v 11 hodin dopoledne při příležitosti 
svátku sv. Petra a Pavla, kterým je náš kostel 
zasvěcen. Při slavné mši bude zpívat chrámový sbor 
z Jívové. 

Anežka Kouřilová 
 

NOVINKY Z OBCE NA VÁŠ EMAIL! 
 

Máte emailovou adresu a chtěli byste dostávat informace 
o tom, co se v obci děje, radši na email než do poštovní 
schránky? Ta možnost tu je. Zaregistrujte si svůj email 
tak, že napište zprávu ze své emailové adresy na 
podatelna@obechlusovice.cz, kde do předmětu 
zprávy napište „Chci novinky na email“ a do těla 
zprávy napište Vaše jméno a číslo popisné.  
  

mailto:podatelna@obechlusovice.cz


 

ZZ  KKlluubbuu  hhlluuššoovviicckkýýcchh  sseenniioorrůů  
 
Krátkou zprávou bych vám chtěla připomenout výlety, 
zábavy a akce v našem Klubu seniorů. 
 
Jak již víte, v březnu jsme měli posezení k svátku MDŽ. 
Koncem dubna jsme vypomohli prodejem na hřišti při 
pálení čarodějnic, výtěžek z akce šel do naší pokladny. 
Dále jsme 15. května 2008 uspořádali zájezd do 
Bratislavy. Zájezd se velice vydařil, měli jsme krásné 
počasí. Projeli jsme se na lodi po Dunaji, po jízdě na 
Dunaji jsme měli každý svoje volno. Někteří si vyšli na 
věž, ale bohužel věž byla uzavřena, tak si každý udělal 
volno podle svého. Pár členů si udělalo okružní jízdu 
vyhlídkovým autíčkem, které je vozilo hodinu po staré 
Bratislavě až na hrad, celou cestu nám průvodce 
vyprávěl o historii Bratislavy, bylo to velice zajímavé. 
Z Bratislavy jsme jeli do Hodonína na odpolední 
svačinu a zároveň večeři. Všichni byli spokojeni. 
 
Chtěla bych v tomto časopise upozornit nové seniory 
důchodce, kteří by chtěli jít s námi do Klubu seniorů – 
mohou se přihlásit u předsedkyně Marie Hradilové. 
Členský příspěvek činí  50,- Kč na rok. Za rok děláme 
2x posezení a 2x jedeme na zájezd. Některé členky 
okopávají záhonky před pomníkem ( 4x do roka ). Již 
máme naplánovaný zájezd na září ( 17. 9. 2008 ) a to 
Příkazy skanzen – Litomyšl zámek. Kdo by měl nějaký 
jiný návrh, může ho podat.  
 
Nadále se scházíme každou 1. a 3. středu od 14:00 
hodin do 17:00 hodin v klubovně – přijďte mezi nás. 

 
Za Klub seniorů Hlušovice Hradilová Marie 

 
 

ZZ  KKrroonniikkyy  oobbccee  HHlluuššoovviiccee  
 
Níže uvedený článek je pouhým stručnějším výtahem 
z Kroniky obce Hlušovice, bez komentářů a historického 
hodnocení. 
 

A tak šel čas ……….. 
 

I v roce 1973 těžištěm práce MNV bylo plnění volebního 
programu. K tomu byla zaměřena veškerá činnost 
schůzí Rady MNV i veřejných schůzí. Jednalo se o 
rozbory hospodaření a rozpočet MNV, modernizaci 
obce, kulturní činnost, hospodaření našeho JZD a 
důležitý bod – integrace naší obce a JZD s obcí 
Bohuňovice a Štarnov. 
 
Z činnosti jednotlivých komisí: 

- komise pro výstavbu ( předseda p. Miroslav 
Sehnal ) – byla velmi aktivní a zabývala se 

hlavně sestavováním plánů stavebních prací, 
zajišťováním materiálu a organizováním 
stavebních činností v obci. Byla upravena 
cesta k Dolanům a k nádraží a cesta k JZD, 

- komise veřejného pořádku ( předseda Ing. 
Vlad.Benýšek ) – se zabývala problémy 
s dopravou a řešila případy porušení 
dobrého občanského soužití v obci, 

- komise sociální a zdravotní ( předsedkyně 
Fr.Telaříková ) – řešila problémy starých 
spoluobčanů, zajišťovala pomoc při 
důchodovém zabezpečení, lázeňskou léčbu. 
Také navštěvovala staré spoluobčany při 
jejich životních jubilejích, také v domovech 
důchodců, 

- komise finanční ( předseda Jaroslav Ille ) – 
sledovala plnění rozpočtu obce, výběry daní 
a poplatků apod. 

 
V měsíci srpnu 1973 byl svolán ONV aktiv předsedů 
MNV, kde bylo projednáno nové územní uspořádání 
celého okresu Olomouc. Z toho vyplývalo, že asi 19 
obcí bude připojeno k Olomouci (mezi nimi i Týneček). 
Ostatní obce budou slučovány, takže na celém okrese 
zůstane 25 velkých, střediskových obcí. Naše obec se 
měla sloučit s Bohuňovicemi a Štarnovem. Původně 
mělo být sloučení realizováno v září 1973, ale po 
rozhodnutí ONV byl termín změněn na 1. 1. 1974. Po 
mnoha společných schůzích všech obcí byly 
stanoveny termíny přípravných prací. V říjnu se pak 
konala veřejná schůze, kde byly občanům vysvětleny 
všechny problémy a v listopadu 1973 byly všem 
předloženy podpisové archy k vyjádření svého 
názoru. Z 219 voličů nesouhlasilo se sloučením 33 
občanů, 12 se nevyjádřilo. Většina však souhlasila 
s integrací. 
 
V oblasti školství nenastaly v r.1973 žádné podstatné 
změny, škola měla celkem 14 žáků v pěti ročnících. 
V říjnu byl zvolen nový výbor SRPŠ a předsedkyní se 
stala Eva Chytilová, pokladníkem Vlasta Lorencová a 
jednatelem Jaroslav Hradil. Pionýrský oddíl měl tehdy 
17 členů a zaměřoval se hlavně na výchovu 
k dopravní kázni dětí. 
 
I v r. 1973 žila obec bohatým kulturním životem. Byly 
pořádány různé oslavy, přednášky naučné i lékařské, 
kurz „studené kuchyně“ pro ženy, dětské slavnosti a 
různá filmová představení. 
 
Rok 1973 také zaznamenal narození 6 dětí a navždy 
nás opustil p.Josef Chytil a Stanislav Římský. Byly 
postaveny dva nové domy – p.Leo Bittmer ml. a p. 
Pavel Ondřej. 
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Tím se dostáváme k závěru historie obce 
Hlušovice, kterou poslední kronikář p. Jaroslav 
Bugno uzavřel k roku 1974. Po integraci naší obce 
do Bohuňovic – zde už kronika nebyla vedena.  
Snažila jsem se vám přiblížit život obce od 
jejího začátku, v našem časopise pak od r. 
1995. Spousta času, spousta práce, spousta 
vzpomínek. Těm dříve narozeným to 
připomene kus jejich života v obci, těm 
mladším snad trochu poznání a informací. 
Snad! 
Božena Illová 
 

õ 
Redakční rada děkuje za obětavost a 
píli, kterou paní Božena Illová 
věnovala této rubrice.  Její práce a 
přispění pro náš společný život 
v obci nebyly zbytečné a zaslouží si 
jen a jen obdiv a respekt. 

õ 
 
 
Následující článek je do časopisu zařazen tak, jak 
byl přispěvatelem podán. Redakční rada není 
odpovědna za jeho obsah a plně respektuje 
svobodnou vůli a  právo  pana Miroslava Sehnala 
vyjádřit se. 
 
K článku Ing. Tomáše Látala „Tak nešel čas“ – 
z března 2008, uveřejněném v časopise „Co 
v Hlušovicích“  
 
Tento tak zvaný článek čtu v rehabilitačním 
zařízení. Adrenalin a tlak jdou nahoru! Je vůbec 
možné napadat autorku článku „A tak šel čas“ tak 
neomaleným způsobem? Prostudoval jsem 
všechny výtisky článků „Co v Hlušovicích“ – mám 
je archivovány od r. 1995 a z naprosté znalosti 
poměrů v obci jsem nenašel jediný nedostatek 
v článcích, zpracovávaných pí B. Illovou. Vše se 
konalo z pověření Redakční rady! Jak může 
nějaký přistěhovalec, neznalý poměrů, degradovat 

a urážet nejen pí Illovou, ale i občany obce, kteří 
v té složité době podpořili vedení obce 
odpracováním tisíců hodin pro obec – a zdarma! 
Vždyť obec Hlušovice byla v letech 1950-89 
prakticky odepsaná (I.pásmo olomoucké vodárny). 
Byl zákaz zejména bytové výstavby. Výjimku 
prosadil místní prominent v osobním a rodinném 
zájmu u tří členů JZD a člena ČSA! 
 
Překvapil mne také laxní přístup „Rady“ k takové 
neomalenosti. Vždyť se jedná o naši dlouholetou 
veřejně činnou občanku, za kterou je třeba se 
autoritativně postavit a pisatele odsoudit a ne jen 
konstatovat, „že se to stalo urážkou“. To je velmi 
laciné! Je s podivem, jak se může takové 
neomalenosti odvážit člověk s vysokoškolským 
vzděláním a titulem – bez naprosté znalosti věci. 
 
Obec, která byla zničena válkou, měla nemalé 
problémy i s kronikáři. Byli to převážně 
malozemědělci, ne písmáci, až na kronikáře z let 
1960-80. Byl to sice pedagog, ale mnoho toho 
nezaznamenal. Stačilo mu převážně opsat 
výsledky z hospodaření JZD. Hlavní výsledky 
obce však opomíjel. Škoda! V té době jsme se 
v lidosprávě nezabývali politikařením, ale činností 
v zájmu lidí. Na tak zvanou politiku zde byli jiní 
machři          (prospěcháři ). 
 
V té době jsem byl povolán do funkce předsedy 
komise pro výstavbu a následně se stal 
předsedou OV (dnešní starosta ). Využil jsem 
svých nelehce získaných konexí ve stavebnictví a 
občanům jsem dal šanci dostat obec do slušného 
průměru. Podstatná část to pochopila. Během 30 
let vzniklo nemalé dílo. Ale to vše bylo již 
zveřejněno v časopise „Co v Hlušovicích“. Takže 
místo psaní nesmyslů a osočování lidí by se měl 
pisatel Ing. Látal naučit číst! 
 
Na naší rodné Hané vždy platilo: „Takovymo 
škrabákovi dat pořádně přes pařáte!“ 
 

Miroslav Sehnal v.r. 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

JJaakk  jjee  nneezznnááttee  ………………....  
 

Robert Patrick Mc Mullin: 
V Hlušovicích jsem rád 

 
Ti, kteří byli na našem obecním plese, si jistě 
vzpomínají na urostlého muže v cizí uniformě, který se 
celý večer po boku své ženy skvěle bavil. Mnohé jeho 
netradiční oděv překvapil a mnozí možná dosud ani  
nevědí,  kdo vlastně onen „cizinec“ z Hlušovic je. 
Redakční rada našeho časopisu se proto rozhodla vám 
jej představit. Pana Roberta Patricka Mc Mulina, který 
pochází z Kalifornie a do Hlušovic se před rokem 
přistěhoval s manželkou Lucií a dvouletým synem 
Patrikem, jsme pro vás v následujícím rozhovoru trochu 
vyzpovídali. 

 
1. Patricku, můžeš nám říci něco o uniformě, 

kterou jsi oblékl na hlušovický ples? 
To je slavnostní uniforma Americké armády – Chief 
Warrant Officer 4, v české armádě odpovídá 
hodnosti nadpraporčíka. Obléká se jen při velmi 
výjimečných a slavnostních příležitostech. 
 
2. Bylo patrné, že kalhoty této uniformy mají 

světlejší odstín než kabát, proč to? 
Není to nedopatřením, ani špatným praním. Když 
kdysi vojáci jezdili v uniformách na koni, kabát 
svlékli a složili za sebe, kalhoty se tak dříve 
obnosily. Od toho se pak odvíjela tradice 
světlejšího odstínu spodního dílu uniformy. 
 
3. V USA je vojenská služba povinná? 
Není povinná od roku 1975, kdy skončila válka ve 
Vietnamu. Já sám jsem se přihlásil jako 
dobrovolník v roce 1965, tehdy mi bylo 17 let. 
 
4. Co tě vlastně vedlo k rozhodnutí být 

vojákem? 
Vztah k armádě a angažovanost v ní se u nás dědí 
z otce na syna. Je to jakási rodinná tradice. Moji 
prapředkové bojovali v různých bitvách, mimo jiné i 
v občanské válce. Můj dědeček bojoval v 1. 
světové válce, můj otec ve 2. světové válce a 
v Koreji, moji bratři ve Vietnamu… Prostě se ode 
mne očekávalo, že v tom budu pokračovat. A 
navíc, byl jsem proti komunistům. 
 
5. Byl jsi tedy ve válce ve Vietnamu... 
V roce 1967 jsem se přihlásil do války ve Vietnamu 
a zůstal tam až do března 1969. 
 
6. Co tě k takovému rozhodnutí vedlo? 
Byl jsem hodně mladý, taky nadšený pro pomoc 
Vietnamcům. Chtěl jsem jim pomoci ke svobodě, 
zbavit je útlaku komunismu. Taky musím přiznat, 

že jsem se v těch –nácti chtěl vyhnout nudě, 
životu ve stereotypu. 
 
7. Můžeš zavzpomínat, jak jsi to období 

prožíval? 
Byl jsem nasazen do oblasti Mekong Delta. 
Vybavuji si hlavně neuvěřitelné horko a dusno. 
Zároveň tam vojáky obklopovalo plno přírodních 
krás a nádherná džungle. Na jejich obdivování 
jsme ale samozřejmě neměli čas, bylo tam 
opravdu hodně nebezpečno. Rozhodně jsem se 
nenudil. Neříkám, že mé zážitky jsou typické a 
totožné se všemi ostatními vojáky. Tisíce tehdy 
mladých mužů ještě dnes trpí následky z této 
války a většina bezdomovců v USA jsou veteráni 
z Vietnamu. Já mám však trochu odlišnou 
zkušenost. Myslím, že jsem více komunikoval 
s Vietnamci a chápal jsem, že bojuji za jejich 
svobodu. 
 
8. Účastnil jsi se bojů? 
Ano. A nikdy v životě jsem se nebál tak, jako 
právě na bojišti. Nedá se to vůbec popsat a nedá 
se o tom ani moc mluvit. O hrůzách války slyšíš, 
čteš o nich, ale dopředu si neumíš představit, jak 
strašné to ve skutečnosti je. Teprve tam si člověk 
uvědomí tu nesmírně křehkou a tenkou hranici 
mezi životem a smrtí. To, jak jednoduše a velmi 
rychle může náš život zhasnout. Je to jako 
tenoulinká nit, kterou jedním lehkým škubnutím 
navždy přetrhneš. 
 
9. Je něco pozitivního, co tě vojenský život 

naučil? 
Umím se spolehnout jen sám na sebe. Naučil 
jsem se sebedisciplíně, soběstačnosti a loajalitě. 
Cením si osobní statečnosti a smyslu pro čest. 
 
10. A co ti dal špatného? 
Ta první a nejhorší zkušenost je vidět umírat 
mladé lidi. Hrozné je taky, když musíš pracovat 
pro špatné politiky a vůdce. To sice neplatí vždy, 
ale přece jen velmi často. Vojenský život je 
opravdu výrazně jiný než civilní. Vojenské zákony 
a pravidla jsou mnohem a mnohem tvrdší a 
přísnější.  
 
11. Jak jsi se dostal do Evropy a proč? 
Po Vietnamu jsem odešel do zálohy a začal jsem 
studovat na americké univerzitě. Věnoval jsem se 
hlavně studiu němčiny a kvůli tomu jsem také 
odjel prohlubovat své znalosti na univerzitu 
v Goëttingenu v západním Německu. To byl můj 
začátek života v Evropě - studium, práce a také 
nové uplatnění v americké armádě. Na „starém 
kontinentu“ žiji už 25 let. 
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12. Co tě vedlo k tomu, že jsi nakonec zůstal 
v České republice? 

V Německu jsem studoval i češtinu. Mí učitelé byli 
emigranti, kteří odešli z Československa po roce 
1968. Jedna učitelka byla z Moravy a v legraci mi 
kdysi řekla, že právě tady jsou nekrásnější dívky na 
světě. Měla pravdu, líbí se mi tu ale i z mnoha jiných 
důvodů. V USA jsou lidé velmi konzervativní. 
V angličtině neexistuje slovo pohoda. A právě tou 
pohodou a spoustou příjemných lidí je pro mne tahle 
země atraktivní. Chutná mi české jídlo, české pivo a 
slivovice. Líbí se mi, že nemusím jít v neděli do 
kostela, když nechci, a nikdo mne za to neodsuzuje. 
Neznamená to, že nemám rád kostely, ale svobodná 
vůle je pro mě důležitá. 

 
13. Jak jsi už v České republice dlouho? 
Letos to bylo patnáct let, co jsem poprvé přijel do 
Česka. 
 
14. Co by se podle tebe mělo v této zemi 

změnit? 
Chtěl bych vidět více čestných lidí v politice, těch je 
tam opravdu nedostatek. Taky moc nemám rád 
české silnice, jsou neustále přeplněné a 
nebezpečné. Určitě bych přivítal, kdyby se snížila 
hustota dopravy. 
 
15. Proč jsi se přistěhoval právě do Hlušovic? 
Kvůli našim super sousedům. Hlušovice jsou daleko 
atraktivnější než centrum města. Mám je rád. 
Přistěhoval jsem se 24. března 2007. To datum je 
pro mne důležité. 
 
16. Řekla bych, že žiješ spokojený život. Máš 

hezkou ženu a zdravého syna. Je ještě něco, 
po čem toužíš? 

Chtěl bych ještě spoustu věcí – třeba lépe poznat 
své sousedy... Pro každého je důležité především 
zdraví a mě v posledních letech zlobí kolena, takže 
bych si přál, aby mi tento problém pomohli vyřešit 
čeští lékaři. Taky bych chtěl využít svých znalostí a 
dovedností, abych ještě v budoucnu mohl pomoct 
lidem ve svém okolí.  
 
17. Jaké jsou tvé záliby? 
Vždy mne zajímalo divadlo a dění kolem něj. Už v 
Americe jsem divadlo studoval a sedm let jsem 
pracoval v MGM, jedné z největších amerických 
filmových společností, jako technik, osvětlovač, 
specialista na efekty a výbušniny i jako kameraman. 
Pořád moc rád chodím do divadla, baví mne balet a 
filharmonie. Sleduji také filmy a zajímám se o 
univerzitní život. Považuji olomouckou univerzitu za 

kulturní centrum, mám tam hodně kamarádů, 
kteří byli mými studenty. Mimo jiné dnes také rád 
poznávám a ochutnávám moravská a česká 
vína, nejlepší jsou myslím ta z kraje Veltlínského 
zeleného – ze Znojma.  A mým dvěma velkým 
koníčkům – parašutismu a střelbě – se už 
bohužel věnovat nemohu. Tomu prvnímu ze 
zdravotních důvodů, druhému proto, že 
nevlastním český zbrojní pas. 
 
18. Čím se v současnosti zabýváš? 
Jsem teď vojákem ve výslužbě a pracuji 
například na korekturách textů pro právnickou 
fakultu a drobných překladech. Po prázdninách 
bych měl opět vyučovat studenty angličtině. 
 
19. Čeho si na lidech vážíš a čeho naopak 

ne? 
Vážím si čestnosti a loajálnosti. Nemám rád 
zloděje a bezdůvodně arogantní lidi. 
 
20. Máš nějaké své životní motto? 
Můj otec celý život vyznával heslo „Kdo 
nepracuje, ať nejí!“ a taky se jím řídil. Teď je mu 
84 let, pořád ještě pracuje u policie a je 
spokojeným člověkem. A já osobně bych 
doporučoval, aby se lidé vyvarovali užívání 
podmiňovacího způsobu. Skrývat svoji 
neschopnost či pohodlnost za věty typu Šlo by to, 
jen kdyby... anebo Mohl bych, ale...., to přece 
není pořádný život. Prostě žádné kdyby, ale jdi a 
udělej to!  
 
Děkujeme za rozhovor. 
 

Jaroslava Zacpalová a kolektiv 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Robert Patrick Mc Mullin 



 

PPOOČČTTEENNÍÍČČKKOO  
 
 

VÝZNAMNÉ DNY V KALENDÁŘI 
 

Takto zadaných témat s pevným termínovým určením 
napočítám v roce celkem 183 dnů. Vedle nich je ještě 
dalších 19 témat stanovených na určený den v týdnu 
a měsíci. Například druhá neděle v únoru je 
Světovým dnem manželství. Druhá neděle v květnu je 
Den matek, druhá středa v říjnu je Dnem za omezení 
přírodních katastrof apod. Celkem je tedy v roce 202 
dnů, které svým tématickým zadáním dávají nám 
příležitost k zamyšlení a také k seznámení se 
s důvodem takto zadaného téma. Jistě, reakce 
každého může být různá – někdo pochopí, jiný 
pomine, někdo oslaví a pod. Je zde mnoho hesel a 
tím i dnů poukazujících na problémy ochrany přírody, 
zdraví, kultury, společenských událostí a mnoha 
jiných námětů. Mnohé mohou vyvolat úsměv 
například – 18.3. Ukliďme svět, 22.9. Evropský den 
aut, 28.11. Mezinárodní den nekupování ničeho a 
další. Zadané téma má ale svou oprávněnou podstatu 
a smysl pro určité regiony, dobu, následky apod. 
 
Je skutečností, že měsíc květen má největší počet 
Významných dnů (celkem 45 dnů) a tím i zadaných 
témat. První květen – Svátek práce, 2.5. Den ptačího 
zpěvu ... Poslední dva dny – 30.5. Evropský den 
sousedů, spolu s ním 30.5. Evropský den melanomu, 
31.5. Světový den bez tabáku a také v tento den 31.5. 
Otvírání studánek. Z těchto hraničních dnů měsíce 
května  a jejich témat mne zaujalo téma – Evropský 
den sousedů. Proč sousedů? Protože tento pojem, či 
snad titul SOUSED, vyjadřuje bližší a tím také vyšší 
formu přátelství a kamarádským vztahů. Zejména na 
vesnici má toto oslovení daleko hlubší a upřímnější 
hodnotu, než jiná oficiální a přátelská oslovení. Prostě 
a výstižně to vyjádřil ve svém díle J. Dvorský: „Na vsi 
odjakživa byli všichni sousedy. V zimě je od 
chaloupky k chaloupce prošlapán chodníček.“ Ano, 
chodníček pro lidi sobě blízké, který zkracuje 
vzdálenosti mezi domy a tím i vzájemných vztahů 
mezi lidmi. Připomeňme si také slova a myšlenky 
Josefa Čapka, autora veršů, kterými oslavuje lidský, 
sousedský vztah: 

Lidskost a přátelství chci velebit 
a všechno, co se s dobrým srdcem pojí: 
laskavost, bodrost, ochotné soucítění, 
ruku, jež pomocně se chápe ruky tvojí 
a rány neudílí, ale mírní, hojí. 
 

A tak bychom si mohli dále vzpomenout bezpočtu 
moudrostí mnoha dalších citátů, aforismů, či lidových 
národních přísloví vyřčených k tomuto významnému 
kladnému vztahu mezi lidmi. Bohužel, vztahy mezi 
sousedy mohou mít i jinou podobu, která není tak 
idylická a žádoucí, ale naopak, mnohdy provázenou 
řadou konfliktů s nedůstojným osočováním, urážením 
a střetů lidí, někdy v nedaleké době snad i dobrých 
sousedů. Patří i to k životu v obci? Jistě, všude tam, 
kde převládne brutalita, závist a nenávist. Také pro 
takový případ najdeme radu a moudrost v gruzínském 
přísloví: 

„Zub tě trápí – vyrvi, soused tě sužuje – smiř se!“ 
 
To je myslím podstata myšlenky tohoto významného 
dne – Evropského dne sousedů. 
 
Protože dnes všechny členské státy EU jsou vlastně 
také sousedy, i když spolu přímo nesousedí. Naše 
současná generace dala úvahám, smělým 
myšlenkám a představám našeho českého krále 
Jiřího z Poděbrad spolu s jinými osobnostmi a 
mysliteli evropského formátu, skutečnou podobu 
prvních kroků k jistotě, prosperitě a společnému 
pokroku. Současná pokročilá jednání jsou důkazem 
toho, že nejde jen o proklamovaná populistická hesla, 
ale o životní realitu každého svazku jehož základem 
je ochota, dobrá vůle a vzájemná pomoc. Jistě, až 
další generace budou odpovědně hodnotit smysl a 
účelnost tohoto počinu, zkušeností i nutnost 
případných korektur. 
 
Evropský den sousedů 30. května v každém roce, 
bude vhodným termínem k tomu, aby mohly být 
porovnány strany účtů MÁ DÁTI / DAL. 
 

Zdeněk Malének
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